
Zborovanja „Saveza hrv. učiteljskih 
društava". 

(Dalje.) 
Preden se preide na dnevni red, predsednik še pozdravi 

navzoče goste in poudarja veliko važnost veselega pojava, 
d a j e r a v n o k a r o s n o v a n o d r u š t v o hrv . s r e d n j e 

š o l s k i h p r o f e s o r j ev p o n u d i l o r o k o l j u d s k o š o l 

s k e m u u č i t e l j s t v u v s k u p n o d e l o v a n j e . Ta do

godek ni samo historiške vrednosti za hrv. ljudskošolsko 
učiteljstvo, temveč bo imel znamenitih posledic za vseskupno 
prosveto naroda.*) 

Govorila sta še profesorja M o h r in B o s a n a c o važ

nosti skupnega delovanja, nakar se je izbrala deputacija, se

stoječa iz treh učiteljev in dveh učiteljic, ki se je drugi dan 
peljala k podbanu in k naučnem predstojniku prosit za naglo 
urejenje učiteljskih plač. Glede plače se je tudi sprejela pri

merna resolucija. 
Poročilo tajnika Josipa K i r i n a o delovanju osrednjega 

odbora se je razdelilo tiskano med navzočnike ter se je so

glasno odobrilo, ravno tako tudi blagajnikov račun. 
Iz poročila hočemo na kratko navesti najvažnejše točke. 

»Savez« se je potezal za izboljšanje gmotnega stanja uči

teljstva ter za razne druge šolstvu in učiteljstvu potrebne in 
in koristne zadeve. V »Savezu« je združenih 41 učiteljskih 
društev, od katerih ima varaždinsko 7 podružnic. Vseh članov 
je izkazanih 1872. Posamezna društva imajo skupno 12.320 K 
64 h imetja ; najbogatejše je požeško, ki poseduje 1580 K 
59 h. Društvene knjižnice štejejo 7129 knjig in knjižic. Svoji 
čitalnici imata učit. društvi v Oseku in v Krapini. 

Vsa čista imovina, kar je upravlja »Savez«, je dne 
31. decembra 1903 znašala 224.069 K 87 h, in sicer poseduje 
»Savez« 51.351 K 85 h, zaklad učiteljske zadruge 64.979 K 
09 h in zaklad učiteljskega konvikta 107.739 K 03 h. 

*) Res je tako! Žal, da je pri nas v tem primeru popolnoma 
drugače! Uredn. 



Ko se je še sprejel predlog revizijonalnega odbora, da 
se upravi »Saveza podeli absolutorij, a blagajniku izreče pri

znanje, je prevzel vodstvo skupščine podpredsednik Tomislav 
I v k a n e c . 

Razpravljala se je zadeva o napadih na dosedanjega 
predsednika in na odbor. Nekateri listi (zlasti k l e r i k a l n a 
»Hrvatska«*) so v zadnjem času prinašali ostre članke tet 
predbacivali marsikaj odboru in zlasti Basaričku. 

T r s t e n j a k je v daljšem govoru spominjal na po

žrtvovalno delovanje predsednika, ki je dolgo dobo let z 
osrednjim odborom neumorno, pošteno in nesebično delal v 
napredovanje učiteljskih interesov. Vendar se je našel nekdo. 
ki je, žal, član učiteljskega stanu, a je jel črniti najvrednejša 
podjetja stanovske organizacije hrv. ljudskošolskega učiteljstva. 
S takim nedostojnim pisarenjem se naredi škoda ne samo 
podjetjem stanovske učiteljske organizacije, nego se tudi ves 
stan diskredituje ter se mu otežkoča sedanja pravična borba 
zaradi urejanja pravnih in materijalnih odnošajev. 

Soglasno se je sprejela resolucija, ki jo je prečital 
K e m p f in v kateri se napadi z indignacijo odbijajo ter se 
izreče odboru in predvsem predsedniku popolno zaupanje in 
zahvala za dosedanje delovanje. 

Dolgotrajno pritrjevanje in navdušeno klicanje »Živio 
predsednik 1 Živio odbor!« je pokazalo edinost hrvaškega 
učiteljstva. 

Nato je Basariček zopet prevzel predsedništvo in se 
iskreno zahvalil na presrčni ovaciji. 

Izbral se je novi revizijski odbor, razpravljale še ne

katere internosti ter se dovolil vzprejem 18 učiteljskim sino

vom v konvikt. 
Cela vrsta predlogov raznih društev se je vzprejela. 

Omeniti hočem le nekatere : 
Visoka vlada se naprosi, da jemlje pri nastavljanju 

učiteljic v prvi vrsti ozir na hčere ljudskih učiteljev, a po

sebno na one, ki so sirote, da se nikjer ne nadomešča že 
umirovljeno učiteljsko osobje, da se zemljišča in poslopja, ki 
jih uživa učitelj, gruntovno vpišejo na šole in to v uživanje 
učiteljem, da se z deželno podporo vsako leto o počitnicah 
pošlje kakih 10 učiteljev in učiteljic v inozemstvo na poučna 
potovanja itd. 

Pogovarjalo se je tudi, ali bi ne kazalo v Cirkvenici 
osnovati sanatorij za j etične učitelje, kar pa sedaj še ni mo

goče. Odbor naj vso zadevo prouči. 
Ker je bil dnevni red izčrpan, zaključi predsednik 

devetnajsto glavno skupščino. 
Po skupščini se je večina učiteljstva zbrala v »Učit. 

konviktu« k skupnemu kosilu. Med napitnicami omenjam 
zlasti presrčno napitko slovenskemu učiteljstvu in njega od

poslancu, na katero je isti takoj odgovoril, poudarjajoč važ

nost skupnega delovanja. Hrupni klici: »Živio slovenski bratje! 
Živio Slovenci!« so doneli po dvorani. (Dalje.) 


